

September 27, 1960

Top Secret Service and Character References for Core Group of Six Cosmonauts Training for the First Human Spaceflight

Citation:

"Top Secret Service and Character References for Core Group of Six Cosmonauts Training for the First Human Spaceflight", September 27, 1960, Wilson Center Digital Archive, Selected, edited, and annotated by Asif Siddiqi. Translated by Gary Goldberg and Angela Greenfield.

<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/260536>

Summary:

Brief service and political character references for the core group of six cosmonauts training for the first human spaceflight.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan

Translation - English

№ 75

Краткие служебно-политические характеристики слушателей Центра подготовки космонавтов, рекомендованных для ускоренной подготовки к первому полету в космос*

27 сентября 1960 г.

СОВ. СЕКРЕТНО

Экз. № 3

Капитан БЫКОВСКИЙ Валерий Федорович, 1934 г. рождения, уроженец Павловский Посад Московской обл., русский, из служащих, член ВЛКСМ с 1952 г. Окончил 10 классов в г. Москве в 1952 г., Качинское Военное Авиационное училище в 1955 г., в СА с 1952 г., холост.

Физически развит хорошо. Рост 170 см, вес 64 кг. Сильный, выносливый с хорошей координацией движений. К занятиям по физической подготовке относится добросовестно. Хороший спортсмен. Состояние здоровья хорошее. В 1960 г. не болел. Специальные виды тренировок (полеты, парашютная подготовка, стендовые упражнения) переносит легко, с нормальной физиологической реакцией организма. Интеллектуальное развитие хорошее. Эмоциональные реакции соответствуют характеру воздействующих раздражителей. Волевые процессы устойчивы. Дисциплинированный. Строевая выправка и внешний вид хорошие. В обращении с товарищами и старшими тактичен. Как летчик-истребитель характеризуется положительно, является военным летчиком 2 класса. Имеет налет 337 часов. Теоретический уровень хороший. Преподносимый материал усваивает хорошо, но может учиться лучше. Имеет 42 прыжка с парашютом, качество хорошее. Смелый, решительный. В усложненной обстановке не теряется. Общителен. По характеру спокойный. На замечания реагирует правильно. Является членом комсомольского бюро части. В политике нашей партии разбирается правильно. Идеологически выдержан. Морально устойчив. Умеет хранить военную тайну. Предан делу партии и социалистической Родине. За время пребывания в Центре повысил личную дисциплину, гораздо добросовестнее стал относиться к теоретической подготовке, к специальным тренировкам и испытаниям, что позволило войти в число наиболее подготовленных слушателей.

* 27 сентября 1960 г. командование ЦПК провело специальное обсуждение слушателей-космонавтов и определило шестерых наиболее подготовленных, которых рекомендовало для ускоренной подготовки к полету в космос. Служебно-политические характеристики этих слушателей 29 сентября 1960 г. были направлены начальником ЦПК Е. А. Карповым начальнику службы авиационной медицины ВВС А. Н. Бабийчуку для доклада главнокомандующему ВВС. Характеристика на каждого слушателя напечатана на отдельном листе. Подписей под характеристиками нет. Приказом главнокомандующего ВВС № 00176 от 11 октября 1960 г. определены меры по ускорению подготовки космонавтов к первому полету. В первую шестерку вместо капитана А. Я. Карташова был включен старший лейтенант Г. Г. Нелюбов.

Капитан КАРТАШОВ Анатолий Яковлевич, 1932 г. рождения, уроженец Воронежской обл. Садовский район, село Первое Садовое, русский, из служащих, член ВЛКСМ с 1952 г. Окончил авиационный техникум в 1952 г., Чугуевское Военное Авиационное училище в 1954 г. В СА с 1952 г. Женат, имеет дочь.

Физически развит хорошо. Рост 171 см, вес 69 кг. Выносливый, сильный. Хороший бегун на длинные дистанции. Добросовестно относится к занятиям по физической подготовке. В 1960 г. не болел. Состояние здоровья хорошее. Специальные виды тренировок (полеты, парашютная подготовка, стендовые упражнения) переносит легко, с нормальной физиологической реакцией. Интеллектуальное развитие высокое. Эмоциональные и вегетативные реакции отличаются умеренно выраженной возбудимостью. Волевые процессы устойчивы. Дисциплинированный, трудолюбивый офицер. Внешний вид аккуратный, строевая выправка хорошая. Уставы СА знает. Имеет поощрение от Командования за добросовестное отношение к полетам на невесомость. Трудности воинской жизни переносит легко. В обращении с товарищами вежлив, пользуется заслуженным авторитетом. Является военным летчиком 2-го класса. Общий налет 428 часов. Подготовлен до уровня военного летчика 1-го класса. Имеет звание «инструктора парашютно-десантной службы ВВС». Теоретическая подготовка хорошая. Прибыл в Центр в июле с.г., т.е. через 3 месяца после начала занятий группы. Благодаря настойчивости и трудолюбию сумел догнать своих товарищей в теоретической подготовке. Зачеты сдает с оценкой хорошо.

Смелый, решительный. Критику воспринимает правильно. По характеру спокойный, жизнерадостный. Коллектив уважает. Политически развит. Идеологически выдержан. Морально устойчив. Предан делу партии и социалистической Родине. Умеет хранить военную тайну. Является одним из перспективных слушателей.

Капитан НИКОЛАЕВ Андриян¹ Григорьевич, 1929 г. рождения, уроженец Чувашской АССР, Мар-Посадского района, дер. Шоршелы, чуваш, из служащих, член КПСС с 1957 г. Окончил лесотехнический техникум в 1947 г., Фрунзенское Военное Авиационное училище в 1954 г. В СА с 1950 г., холост.

Физическое развитие хорошее. Рост 168 см, вес 69 кг. Имеет стремление к совершенствованию. Нагрузки переносит легко. Состояние здоровья хорошее. В 1960 году не болел. Специальные виды тренировок (полеты, парашютная подготовка, упражнения на центрифуге и на других стендах)

¹ В имени «Андриян» предпоследняя буква «а» зачеркнута, вверху подписано от руки буква «я».

переносит легко, с нормальной физиологической реакцией организма. Интеллектуальное развитие хорошее. Эмоционально-волевая сфера устойчива. Дисциплинированный, старательный офицер. Строевая выправка и внешний вид хорошие. С товарищами и старшими тактичен. Является «военным летчиком 2 класса». Общий налет 370 часов. Как летчик характеризуется положительно. Имеет 43 прыжка с парашютом, качество хорошее. К теоретическим занятиям относится добросовестно. Отличается усидчивостью. Зачеты сдает с общим баллом 4,4.

По характеру спокойный. На замечания старших реагирует правильно. Коллектив уважает. Политически развит хорошо. Идеологически выдержан. Предан делу партии и социалистической Родине. Умеет хранить военную тайну. Имеет желание быть космонавтом. Среди товарищей выделяется исполнительностью, усидчивостью и трудолюбием, за счет чего может быть причислен к лучшим слушателям.

Капитан ПОПОВИЧ Павел Романович, 1930 г. рождения, уроженец Киевской обл., Узинского района, с. Узин, украинец, из рабочих, член КПСС с 1957 г. Окончил индустриальный техникум в 1957 г., Высшую Офицерскую Инструкторскую школу в 1954 г. В СА с 1951 г. Женат, имеет дочь.

Физическое развитие хорошее. Рост 170 см, вес 73 кг. Проявляет старание на занятиях по физической подготовке. Спортсмен-разрядник по штанге и лыжам. Нагрузку переносит легко. Состояние здоровья хорошее. В 1960 г. не болел. Специальные виды тренировок (полеты, парашютная подготовка, упражнения на различных стендах) переносит легко, с нормальной физиологической реакцией организма. Интеллектуальное развитие хорошее. Эмоциональные реакции и волевые процессы отличаются высокой устойчивостью. Дисциплинированный, инициативный офицер. Уставы СА знает. Строевая выправка и внешний вид хорошие. В обращении вежлив. Как летчик-истребитель характеризуется положительно. Является военным летчиком 3 класса. Общий налет 310 часов. Имеет 40 прыжков с парашютом, качество хорошее.

Общая теоретическая подготовка хорошая. Экзамены и зачеты сдает с общим баллом «5». По характеру спокойный, настойчивый. Реагирует на критику правильно. Коллектив уважает. Проявляет много энергии в деле защиты материально-бытовых интересов слушателей. Является секретарем партийной организации отдела. Политически развит, идеологически выдержан. Предан делу партии и социалистической Родине. Военную тайну хранить умеет. За время пребывания в Центре проявил себя инициативным, трудолюбивым офицером. Имеет стремление быть во всем первым.

Старший лейтенант ГАГАРИН Юрий Алексеевич, 1934 г. рождения, уроженец Смоленской обл. Гжатского района дер. Клушино, русский, из крестьян, член КПСС с 1960 г. Окончил индустриальный техникум в 1955 г., Чкаловское Военное Авиационное училище в 1957 г. В СА с 1955 г. Женат, имеет дочь.

Физическое развитие хорошее. Рост 165 см, вес 68 кг. Спортсмен-разрядник по баскетболу. Обладает хорошей координацией движений. Состояние здоровья хорошее. В 1960 г. не болел. Специальные виды тренировок (полеты, парашютная подготовка, упражнения на центрифуге и на других стендах) переносит легко, с нормальной физиологической реакцией организма. Интеллектуальное развитие высокое. Эмоциональные реакции соответствуют характеру воздействующих раздражителей. Волевые процессы устойчивы. В структуре личности преобладают общительность, оптимизм, здоровый юмор. Дисциплинированный, грамотный офицер. К вопросам службы относится добросовестно. Строевая выправка и внешний вид хорошие. С товарищами общителен, в обращении вежлив. Как летчик-истребитель характеризуется положительно. Является военным летчиком 3 класса. Общий налет 257 часов. Имеет 41 прыжок с парашютом, качество хорошее. Общая теоретическая подготовка хорошая. Материал усваивает легко. Зачеты сдает с общим баллом 4,8.

По характеру спокойный, жизнерадостный. Критику воспринимает правильно. К коллективу относится с уважением. Активно участвует в общественной жизни подразделения. Политически развит, идеологически устойчив. Умеет хранить военную тайну. Предан делу партии и социалистической Родине. За время пребывания в Центре зарекомендовал себя одним из наиболее подготовленных слушателей.

Старший лейтенант ТИТОВ Герман Степанович, 1935 г. рождения, уроженец Алтайского края, Касихинского района с. В. Жилино, русский, из служащих, член ВЛКСМ с 1949 г. Окончил 10 классов в 1953 г., Сталинградское Военное Авиационное училище в 1957 г., в СА с 1953 г. Женат, имеет сына.

Физическое развитие хорошее. Рост 166 см, вес 60 кг. Увлекается гимнастикой и акробатикой. Обладает хорошей координацией движений. Состояние здоровья хорошее. В 1960 г. не болел. Специальные виды тренировок (полеты, парашютная подготовка, упражнения на центрифуге и на других стендах) переносит легко, с нормальной физиологической реакцией организма. Интеллектуальное развитие высокое. Эмоциональные реакции соответствуют характеру воздействующих раздражителей. Волевые процессы устойчивые. Отличается логичностью, точностью и последовательностью мышления, «исследовательским умом». Дисциплинированный, грамотный офицер. Уставы СА знает. В обращении с товарищами и старшими тактичен.

Как летчик-истребитель обладает хорошими качествами. Является военным летчиком 3 класса. Общий налет 284 часа. Имеет 42 прыжка с парашютом, качество хорошее.

Общий теоретический уровень высокий. Теоретический материал усваивает легко. Зачеты сдает с общим баллом «5». По характеру спокойный. Упорный в достижении намеченной цели. Самокритичен. Скромный. Коллектив уважает. Является группкомсоргом отдела. Политически развит, идеологически выдержан. Морально устойчив. Предан делу партии и социалистической Родине. Умеет хранить военную тайну. Зарекомендовал себя растущим офицером. Является наиболее подготовленным во всех вопросах слушателем.

ЦА МО. Ф. 83140. Оп. 4. Д. 1. Л. 31–37. Подлинник.

September 27, 1960^[1]

TOP SECRET

Copy № 3

Captain BYKOVSKIY, Valeriy Fedorovich, Born 1934, a native of Pavlovskiy Posad, Moscow Oblast', a Russian, [parents were] office workers, a Komsomol member since 1952. Graduated the 10th grade in Moscow in 1952, the Kacha Military Aviation School in 1955; in the Soviet Army since 1952. Unmarried.

Physically well-developed. Height 170 cm, weight 64 kg. Strong, has great endurance with well-coordinated movements. He treats physical training lessons conscientiously. A good athlete, his health is good. He was not ill in 1960. He endures special forms of training exercises (flights, parachute training, and bench exercises) easily, with a normal physiological reaction of the organism. He is well-developed intellectually. [His] emotional reactions correspond to the nature of the influencing stimuli. [His] volitional processes are stable. [He] is disciplined. [His] outer appearance is orderly and [his] military bearing is good. He is polite in dealing with comrades and enjoys deserved authority. He is tactful with comrades and seniors. He is favorably described as a fighter pilot and is a military pilot second class. He has 337 flying hours. [His] theoretical level is good. He masters presented material well, but can study better. He has 42 parachute jumps, and the quality is good. Courageous and decisive. He does not lose himself in a difficult situation. Sociable. His character is quiet. He reacts correctly to criticisms. He is a member of the Komsomol bureau of the unit. He understands the policy of our Party correctly. [He] is ideologically steadfast and morally steady. He is able to keep a military secret. He is devoted to the cause of the Party and the socialist Motherland. During [his] time at the Center he has increased personal discipline and has become much more conscientious toward theoretical training, special training exercises, and tests, which has allowed [him] to become one of the best prepared students.

Captain KARTASHOV, Anatoliy Yakovlevich,^[2] Born 1932, a native of Voronezh Oblast', Sadovskiy Rayon, the village of Pervoye Sadovoye. A Russian, [parents were] office workers, a Komsomol member since 1952. He graduated a special aviation technical school in 1952 and the Chuguyev Military Aviation School in 1954. He has been in the Soviet Army since 1952. He is married and has a daughter.

Physically well-developed. Height 171 cm, weight 69 kg. He has great endurance and is strong. A good runner at long distances. He is conscientious toward physical training lessons. He was not ill in 1960. His health is good. He endures special forms of training exercises (flights, parachute training, and bench exercises) easily, with a normal physiological reaction of the organism. [His] intellectual development is high. [His] emotional and vegetative reactions are distinguished by a moderate expression of excitability. [His] volitional processes are stable. [He] is a disciplined, industrious officer. [His] outer appearance is orderly and [his] military bearing is good. He knows the Soviet Army regulations. He has a commendation from the Command for a conscientious attitude toward weightlessness flights. He bears the difficulties of military life easily. He is polite in dealing with comrades and enjoys deserved authority. He is a military pilot second class and a total flying time of 428 hours. He is trained to the level of military pilot first class, and has the title of "instructor of the Airborne Service of the Air Force." [His] theoretical training is good. He arrived in the Center in July of this year, that is, three months after the group's lessons began. Thanks to persistence and industriousness he managed to catch up to his comrades in theoretical training. He passed his tests with an evaluation of "good."

Brave, decisive. He accepts criticism correctly. By character [he] is calm and cheerful. The collective respects [him]. Politically [he] is developed and ideologically steadfast.

[He] is morally steady. He is devoted to the cause of the Party and the socialist Motherland. He is able to keep a military secret. He is one of the promising students.

Captain NIKOLAYEV, Andriyan Grigor'yevich, Born 1929. a native of the Chuvash ASSR, Mar-Posadskiy Rayon, the village of Shorshely. He is a Chuvash, [parents were] office workers. A CPSU member since 1957. Graduated a specialized wood technology school in 1947 and the Frunze Military Aviation School in 1954. In the Soviet Army since 1950. Unmarried.

[His] physical development is good. Height 168 cm, weight 69 kg. He has a striving toward perfection. He bears workloads well. His health is good. He was not ill in 1960. He endures special forms of training exercises (flights, parachute training, exercises in a centrifuge, and on other benches) easily, with a normal physiological reaction of the organism. [His] intellectual development is high. [His] emotional and volitional sphere is stable. [He] is a disciplined, diligent officer. [His] outer appearance is orderly and [his] military bearing is good. He is tactful with comrades and seniors. He is "a military pilot second class." He has 370 total flight hours. He is characterized favorably as a pilot. He has 43 parachute jumps, and the quality is good. He treats theoretical lessons conscientiously. He is distinguished by perseverance. He passed examinations with an overall score of 4.4.

His character is calm. He reacts correctly to criticisms. The collective respects [him]. He is well-developed politically and is ideologically steadfast. He is able to keep a military secret. He is devoted to the cause of the Party and the socialist Motherland. He has a desire to be a cosmonaut. Among [his] comrades he stands out by [his] diligence, perseverance, and industriousness, for which he can be listed among the best students.

Captain POPOVICH, Pavel Romanovich, Born 1930, a native of Kiev Oblast', Uzinskiy Rayon, the village of Uzin. He is a Ukrainian from a family of workers. He has been a CPSU member since 1957. He graduated a specialized industrial school in 1957 and the Higher Officers' Instructor's School in 1954. He has been in the Soviet Army since 1951. He is married and has a daughter.

[His] physical development is good. Height 170 cm, weight 73 kg. He displays diligence in physical training lessons. He is a rated athlete in weightlifting and skiing. He bears workloads easily. His health is good. He was not ill in 1960. He endures special forms of training exercises (flights, parachute training, exercises on various benches) easily, with a normal physiological reaction of the organism. [His] intellectual development is high. [His] emotional and volitional processes are stable. [He] is a disciplined officer with initiative. He knows the Soviet Army regulations. [His] outer appearance is orderly and [his] military bearing is good. He is courteous in [his] relations. He is described favorably as a fighter pilot. He is a military pilot third class and has a total flying time of 310 hours and 40 parachute jumps, with good quality.

[His] overall theoretical training is good. He passed examinations and tests with an overall score of 5. His character is calm and persistent. He reacts correctly to criticisms. The collective respects [him]. He displays much energy in the defense of the everyday material interests of the students. He is the secretary of the Party organization of the department. He is well-developed politically and is ideologically steadfast. He is devoted to the cause of the Party and the socialist Motherland. He is able to keep a military secret. During the time in the Center he has shown himself to be an industrious officer with initiative. He has a desire to be first in everything.

Senior Lieutenant GAGARIN, Yuriy Alekseyevich, Born 1934, a native of Smolensk Oblast', Gzhatsk Raion, the village of Klushino. He is a Russian from among the peasantry. He has been a CPSU member since 1960. He graduated a special technical school in 1955 and the Chkalovskoye Military School in 1957. He has been in the

Soviet Army since 1955. He is married and has a daughter.

[His] physical development is good. Height 165 cm, weight 68 kg. He is a rated athlete in basketball. He has a good coordination of movements. His health is good. He was not ill in 1960. He endures special forms of training exercises (flights, parachute training, exercises in a centrifuge, and on other benches) easily, with a normal physiological reaction of the organism. His intellectual development is high. [His] emotional reactions correspond to the nature of the influencing stimuli. [His] volitional processes are stable. Sociability, optimism, and healthy humor dominate in the structure of [his] personality. [His] outer appearance is orderly and [his] military bearing is good. A disciplined and competent officer. He treats questions of service conscientiously. He is sociable with comrades and courteous in dealings [with others]. He is described favorably as a fighter pilot. He is a military pilot third class. His total flying time is 257 hours. He has 41 parachute jumps with good quality. [His] overall theoretical training is good. He masters the material easily. He has passed examinations with an overall score of 4.8.

He is calm and cheerful by nature. He reacts correctly to criticisms. He treats the collective with respect. He participates in the social life of the subunit. [He] is politically developed and ideologically steadfast. He is able to keep a military secret. He is devoted to the cause of the Party and the socialist Motherland. During [his] time in the Center he has shown himself to be one of the best-prepared students.

Senior Lieutenant TITOV, German Stepanovich, DOB 1935, a native of Altay Kray, Kasikhinskiy Rayon, the village of Bol'shoye Zhilino. A Russian, he is from [a family] of office workers. He has been a Komsomol member since 1949. He graduated the 10th grade in 1953 and the Stalingrad Military Aviation School in 1957. He has been in the Soviet Army since 1953. He is married and has a son.

[His] physical development is good. Height 166 cm, weight 60 kg. He likes gymnastics and acrobatics. He has a good coordination of movements. His health is good. He was not ill in 1960. He endures special forms of training exercises (flights, parachute training, exercises in a centrifuge, and on other benches) easily, with a normal physiological reaction of the organism. His intellectual development is high. [His] emotional reactions correspond to the nature of the influencing stimuli. His volitional processes are stable. He is distinguished by logic, accuracy, and consistency of thought, "a research mind." A disciplined, competent officer. He knows the Soviet Army regulations. He is tactful with comrades and seniors. He has good qualities as a fighter pilot and is a military pilot third class. He has 284 hours of total flying time, and 42 parachute jumps with good quality.

[His] overall theoretical level is high. He masters theoretical material easily. He has passed examinations with an overall score of 5. He has a calm nature. He is stubborn in the achievement of an assigned goal. [He] is self-critical and modest. The collective respects [him]. He is a group Komsomol organizer of a department. Politically [he] is developed and ideologically steadfast. [He] is morally steady. He is devoted to the cause of the Party and the socialist Motherland. He is able to keep a military secret. He has shown himself to be a rising officer. He is the best-prepared student in all questions.

Archival source: TsAMO, f. 83140, op. 4, d. 1, ll. 31-37. Original

[\[1\]](#) On September 27, 1960 the management of the TsPK [Cosmonaut Training Center] held a special discussion with the trainee cosmonauts and selected the six best-trained for accelerated training for spaceflight. The service and political references of these students were sent to Major-General A. N. Babiychuk, Chief of the Aviation Medicine Service of the Air Force, on September 29, 1960 by Colonel Ye. A. Karpov, Chief of the TsPK for a report to the Commander-in-Chief of the Air Force. The reference for each student was printed on a separate sheet. There are no signatures

to the references. Order N^o 00176 of the Commander-in-Chief of the Air Force of October 11, 1960 established the measures to accelerate the training of the cosmonauts for the first flight.

[2] Due to a training injury, by early October 1960, Kartashov was replaced in this core group by Senior Lieutenant Grigoriy Grigor'evich Nelyubov (born 1934).